
Radotínská jezera - otevøený dopis pro zastupitelstvo hlavního mìsta Prahy


Vážené dámy, vážení pánové.



Mezi celomìstsky významnými zmìnami I. a II., o nichž byste mìli pøi nìkterém z následujících zastupitelstva HMP jednat, je
celomìstsky významná zmìna územního plánu Z 2724/00. Vyjímá èást území z Velkého rozvojového území, pro nìž mìlo
být funkèní využití stanoveno na základì celkové studie. Pozitivnì lze hodnotit, že na rozdíl oproti ÚPn rozdìluje plánovanou
vodní plochu na dva samostatné celky. Zmìna Z 2724/00 by nejen potvrdila tìžbu štìrkopísku a výstavbu jezera na místì bývalých
radotínských skleníkù (dnes firma Brudra), ale v rámci budování sportovního a rekreaèního pøístavu by v zátopové oblasti
umožnila i obytnou a smíšenou výstavbu a parkovištì, jež bude zapotøebí ochránit protipovodòovým valem. Navíc by za veøejnì
prospìšnou stavbu vyhlásila spornou výstavbu nového jezu na Berounce s plavební komorou, rybím pøechodem a malou
vodní elektrárnou, aniž by byl øádnì vyhodnocen vliv jeho výstavby na pøilehlé území nivy Berounky.



Zmìna je navrhovaná na základì studií, jež se soustøeïují pøedevším na využití území pro rekreaèní plavbu jachet a motorových
èlunù (výstavba pøístavu, jezu, plavebního kanálu a plavební komory pro jachty a motorové èluny). Hodnocení vlivù na
životní prostøedí probíhalo bez ohledu na další zámìry v širším území (tìžba štìrkopísku zahajovaná na pravém bøehu, výstavba
krajinotvorných jezer v golfovém areálu na jihozápadì), nebylo komplexní a nezabývalo se mnoha významnými vlivy – jako je
napøíklad vliv na podzemní vodu.



Obèané i odborníci za podpory svých mìstských èástí pøitom upozoròují na velký potenciál území, na nìmž by mìsto mohlo
vytvoøit krajinu vodních ploch vìnovaných pøírodì, sportu, rybolovu i rekreaci. 



Proto si Vás dovolujeme požádat, abyste jako zastupitelé HMP navrhovanou zmìnu ÚP jako jednostranné øešení zamítli a
pøed rozhodováním o území nejprve nechali zpracovat studii, jež by území øešila komplexnì a urèila podmínky mìsta, za nichž
je možné využívání zátopového území Berounky i Vltavy plánovat. Podle našeho názoru je tøeba zajistit:



1.	Celé území nivy Berounky v oblasti Radotínských jezer je tøeba øešit komplexnì a ve spolupráci se Støedoèeským krajem.
Jednotlivé zámìry je zapotøebí provázat, stanovit harmonogram prací a odpovìdnosti a možnosti spolupráce s tìžbou
štìrkopísku využít tak, aby vždy alespoò èást území mohli Pražané nadále využívat. 



2.	Pro území je potøeba stanovit priority – pøedpokládáme, že základem k øešení jsou napøíklad ochrana vodních zdrojù,
protipovodòová opatøení, zajištìní území pro pøirozený rozliv povodní, revitalizaci vodního toku, ponechání èásti území v pøírodì
blízkém stavu, vymezení území pro rekreaci rùzného typu pøístupnou široké veøejnosti apod.



3.	Velké zásahy do území je tøeba regulovat podle cílù, které si mìsto v územním plánu pro oblast stanoví.



Jsme si vìdomi, že zásahy v dané oblasti jsou potøebné – území je zèásti zdevastované, jsou zde staré ekologické
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zátìže a rekultivace je potøeba. Pøitom možnosti, jak zájmy v území sladit a regulovat, mìsto má: Èást pozemkù v této
oblasti hlavní mìsto Praha dokonce vykoupilo. Pøesto odbor mìstského investora HMP zadal studie, které øeší v podstatì jen
podmínky pro výstavbu a provozování pøístavu soukromého investora a další zájmy obyvatel v území pøehlížejí. Investorem
jezu potøebného pøedevším pro plavbu a pøístup jachet a motorových lodí do pøístavu má být Øeditelství vodních cest, tedy
podnik zøizovaný Ministerstvem dopravy. Veøejné prostøedky by tak jednostrannì mìly sloužit zájmùm úzké skupiny na
úkor potøeb místních a dalších obèanù Prahy. Zatím ani není zøejmé, kdo v dalších èástech nivy Berounky bude po skonèení
tìžby investovat do úprav potøebných pro ochranu pøírody a protipovodòovou ochranu a jak bude vypadat nabídka pro rekreaci
Pražanù.



Jistì chápete potenciál tohoto území pro protipovodòovou ochranu, ochranu pøírodních podmínek i pro rekreaci rùzných
skupin Pražanù. Proto si Vás dovolujeme požádat, abyste navrhovanou zmìnu odmítli øešit vytrženou z kontextu a napøed
stanovili priority a cíle pro rozvoj celé oblasti nivy Berounky.



S pozdravem



Michaela Valentová, Ústav pro ekopolitiku, o.p.s.



Michaela.Valentova@ekopolitika.cz  
Tel.: +420 224 828 257
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